. By Bob Woodward
Washinston Post Staff Writer

““Richard M, Nixon last night held to
_the main lines of his Watergate de--
fense in a-much-touted. television in-.
" terview which shed little new light on

the scandal that propelled h:m out of
the presidency.’ :

‘The 90-minute- mter\rlew pruduced
an:emotional acknowledgement from-
..Nixon that “I let down my friends. L .
. et down the country. I. let. down our

system of government ..

But ‘on -the. whole : the Pres1dent
stuck to positions that had been care-
fully laid out during the period of in-
tense legal deliberation between the
June 17, 1972, Watergate burglary and
'Nixon's Aug. 9, 1974, -resignation, -
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Under proddmg by mterwewer

. David Frosg, ‘the former President

pointedly. denied -committing 'any  il-
légal act,- but readily acknowledged

the impropnety of h:.s Watergate con- - ;

duct. -

“While techmcally I d:d not cnmmit i,

a crime, animpeachable offense’. . .

there are:legalisms” he said. “As far
as the handling of this matter is: c:m-__

qerned ‘itwas so botched-up i
“I made - so _many -bad Judgments

' The worst ones, mistakes of tne heart

rather than the head.”
Frost presented Nixon with the rec-

ord of his own words-in the Oval Of-"

fice. Nixon acknowledged that he

went “right to the edge of the law ...
- a reasonable person could call that a

‘eover-up. I didn’t t"unk of 1t @5 a .

cover-up.” /

Nixon acknowledged he "smd tP.ings :
that were not frue” and cons.ldered

_courses of action he should not have-

even contemplated. i
But he went no further than he did

-in  his remgnation spcech 2% years -

ago in expression .of regrets and ac-

_ceptance of responmbmty_ for. the ﬁnal ;

outcome of Watergate,

“If they want me to get down and_.
grovel on the floor, ne. Never. Ah, be-

. cause I don’t believe I should.”

The interview. leaves many of the.-; :

. Watergate questions unresolved.-

On last night’s interview show Frost ;
did not ask Nixon who erased the fa-

"_.mous 18% - mmutes of a tape of a-
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~ Nixon meetiﬁg _\ﬁth h.ls White Houée:--
. chief of staff, HR. Haldeman, three
' days after the Watergate arrests

Frost did ask Nixon what happened

during . that' meeting. Nixon said,
“Haldeman’'s notes, ah, are the on]y
recollection I have of what he told
me " 5

Toxt: .:Rag_‘e;_A;q'-; 7.

Th'o:s'e' notes show that Nixon or-

- "dered | a public relations offenswe on

Watergate. and notlnng more.

Nixon also made no judgment on
the. g:ult or innocence of his former
top aides who have been convicted in
the Watergate cover-up.

He did ‘have words of pralse for

" coverup during the famous March 21, .-
-, fore the interviews were conducted.

-the way Haldeman was

Haldeman, - éalliné; him' “not ‘a"Ger
manie Nazi storm trooper, but just.a”

decent, respected crew-cut ‘guy. That's
Splen’dld':
man.
Nixon also gave no ground on ‘his

the details of’ the Watergate criminal.

1973, meeting he had with kus counsel
John W. Dean IIL. =

As the tape of that meeting has "..‘i‘nc' bétween Nixon and his special ;
- counsel, Charles W. Colson, in. which

: Nixon worried about what might hap-

: prevmusly revealed Nixon did consid- -~

er paying blackmail :demands . by -
Watergate conspirator E.- Howard'
Hunt, Last night he maintained he

considered 'authorizing the payments -
- to protect ‘national security-and ‘pos-

sible embarrassment that Hunt mlght -
icausa the adm:mstratkon.

Clrculation 223-5100+4 _

“T consndered :t for reasons that I
thought were very. good ones. Ah; L
*wouid not consider- it, ah,/for, ‘ah; the.

| - otlier reasons; which woiild have been
“in my vxew, bad ones,” he sald Iast

longtime claim that he first. Iearnea”'%-m“ht

Frost also confronted Nixon witha
-‘tape transcript not-made public be-

The- tape is of a Feb, 13, 1973, ‘meet-

‘pen if -“one of the seven [Watergate

~ defendants] begms to talk. ‘I‘hat‘s the
£ _prohiem i

After I‘rost read thls portlon to
See N!XON,.A_L!, Col._3_ TR



NIXON, From Al .
_Nixon, the former President said that
he was worried that the seven, some’
.of whom had been i.nvolved in Cen-
tral Intelligence Ageriey’ work, might -
embarrass the admi.mstraiian by ex:
posing covert activities. - Y

_Nixon last, mght saui that as of that

date he was not aware that anycne
_else was involved crlminale
* I didn't know of anybody. at that
‘point;. nohody on the 'White House
 staffy not John Mitchell; ah, anybody -
_else, ah, “that ‘I beheved, ah was in~
volved . . . ah, criminally.”

“This appears to contrad.ict the Feb
13, 1973, transcript, which shows that
Nixon was aware .of Mitchell's in-
volvement. R

At that meeting, leon anﬂ Colson
- discussed who might  step orward

--and .take respons;bili’fy for “Water- *

~ gate.

Nixon: Well, who the hell do you '
think did this? Mitchell? He ecan’t do
- it, he’ll perjure himself so he woru;
ad.mit it. Now that the problem Ma- '
j [Jeb Stuart Magruder was Mitche]l'
deputy at the Nixon. rg—elecﬁan ‘com-.

mittee.]

. Colson: '.Ah I—I know Magruder
does

Nixon:' We]l th,en he’s perjured him-
“self, hasn’t he? s

. Colson: Proba.bly

Later 'in" the’ conversatlon Nixon

'said, “Mitchell séems to have stone- .

walled it up to this point.”"
Frost last night did not ask ‘Nixon

about that portion of the. transeript.

' Reiterahng a line of defense made -
 before - resigning,’ Nixon ~said last,
' night, “I did' not have a corrupt mo-
tive . .. My motwe was ure pollt;cal
containment.”

Interviewer F‘i‘os‘t on ‘the other

hand, voiced his own opinion that the -
" Watergate: record showed ‘Nixon was"
a cover-up conspirator.

Nixon said that the interview wuuld

-’ give viewers an opportunity to “make

sup thei.r own minds " At one: pomt he

4
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-the case as it- should be made ..
- fense’*

. _.called Frost the “attorney ior the

prosecution,” adding, “Lef ‘me make'
. de-

" ‘At oné point, Nixon actual]y sug-
gests that he acted 28 a defense at-
" torney for his aides. - ‘This, he ex-

-plained to Frost, made such advice as
~“Just -be damned’ sure you, say, T
-dnn’t remember, I can't-recall,’” was

“proper advice for one who, as I was
-at that time, beginning to put myself
‘in the posltlon of a attorney for the .
. defense ,...". . :

 Niachoat the-ilariine cantered b

} Frost bombarding Nixon with: ineri-

minating quotes:from the tapes, and

- at times Nixon quoting back excul
---patory phrases. @ - :

. Nixon said that while in office dur-';',

:..-mg the Watergate period he was con--

fronted with partisanship on the part .
“of ‘the Senate Watergate committee -
« staff, the Watergate Spectal prosecu- .

- tor’s staff, the staff of the House Ju- -
'~ diciary ‘Committee; ‘which conducted
'theé impeachment inqmry, and by the

_Dews media. - - -
“‘No oonspir&cy no coup, brought-

; f&hout his resignation, Nixon said. “I
“brought myself down, I gave ‘em 'a
_. sword. And, they stuck it in, and they

twisted it with relish. And, bi guess if-
I'd been in their pos;tion. I’d a done

. the same thing.”



“Assembly failed to'make the deadline

“for filing their reports on enses .
; and activities., - o
“The pénalty Tori

the General Assembly—is $50 a~day
«‘each “for: the‘ Iobbylst ‘and his
ployer.

Secretary of the Commonwealth Pat

;, Perkinson said she will gend letters to" -
% the delinquent B.lers reminding t!lem

gz ,..__..' h‘.d_

b ﬁle the xeports as: -
. Ime at the close of lmsines.s Tuesday’_
~ —60 'days after’ the adjnumment of

.Msocia.tad ‘Prm

Daﬁd Fros; and Richmi Nixom the hterview leaves many questians unresolved. i

a0 6. Va. Lobbylsts Fall

Six labbyisfs at the 1977 Géneral

"On F]]mg Deadline

..ville, of the Prmting Industries of the
-« Virginias. . )
oPhilip S. Marstiller of Richmond
. American Insurance Association.
oDan McLane Price, Norton, Wise
- 'County Chamber of Commerce.
Mrs. Perkinson said her office sent

to send: “a check ta cwer the. fmes
along with their reports. . - -
She identified the six who faﬁed to

‘®Daniel P. Ward Annandale repre-
~senting WNVT: C.hannel B3. . i
®Taylor Cousins, Falls Church, rep-

ay: - %resenﬁ.ng $heConsumer Congress -of +.-lstters April 4 to the 616 lobhyists reg-

istered for the 1977 session reminding

~ them of the filing deadline, These
lobbyist for the Heavy Constmctitm were followed by post cards to both

Contractors Asiﬁci#l the lobbyists and their employers
‘R;chard Alan Sanmels, Charlottes- April 21

e i e,

® Robert B. Woodward, Merrifield,

Bzt




. and never again have an opportunity to

Coe '.'s' -

And, so, I can only say that in answer
to your quesnon, that while technically,
I did not commuf a crime, an 1mpeach-

“My pohtwal hfe is over. I w:ll never yet, far as the handling.of this matter is boﬁ-
"T serve in. _any official position. Maybe I

“can give a little advice from time to time. . -mzstakes of the heart, rather than the

cerned, it was so botched-up. I made so
many bad judgments. The worst ones,

head, as I pointed out. But let me say, a
man in that top judge . . . top job, he’s
gotta have a heart, but his head must

able offeme i there are legalzsms. As’_

always rule his heart.””

leon Stlrs A]l the .ld Memorles

He Retums tp Confess He Is Gmlty 'of Havmg a Kmd Heart

.' "_ " By Haynes Johnson

: Wuh.[nstou Post Staff Writer

Now we know. Richard Nixon has
confessed. He is guilty,
charged not as. he ‘is 5o widely be-
Tieved to be by so many, not as the
.master -’ conspirator ' plotting = his

5.chmes but as an old friend betrayed.

He is gui.lty of a kind heart, -

That in essence, is what Nixon: of- -

: fered by way. of explanation, if not de-
vfense, last night. He entered our liv-
ting rooms again after an ‘absence (not
* coincidentallyy of ‘a thousand days to
:the accompaniment of drums, literal
intense

tand figurative—the drums’ ¢
'publimty and the sounsl.‘of
‘retur

prﬁeeeded,

Iﬁinutes, to give ‘usall athe faml.lmr__

more than’ a* generatw

‘vance reports about leoﬁ'bemg bro- -
iken—or shattered—or even shaken by . .

.the withering interrogation of. David
:Frost are in error. Nixon is in control
~throughout ‘He offers little that is
s new, and less that is'of substance.

;t: Richard Nixon last night stirred all

ythe old memories, and employed all

‘not  as

. -_vigilant. enough_
gressively.

the old devices. He evoked eerie ech-

- oes of his Checkers speech, and of
- countless Nnxon performances . -over

the years smce then: o

He was tolerant about his enermes, '
* those in:the press, and the Corigress
- and the country who have hounded

him for so long,.He understood- that

' there: was a “Fifth Column” in  his

term, out to bring hun down. And who

4 knows ‘what the CIA’ was reaﬂy domg"
“he wondered aloud.

He was willing to adrrut mxstakes
and nmore ’than hls share, I-Ie wasnt

Commmary

But h&- dldn’t

- He didn’t commit any 1mpeachab1e of- .
fenses. He didn’t participate in an ob-.

strnctmn of justice, Not in his view, at
least.- What. he did was ‘done .in the

. best interests of his frxends—and m
‘the end, of his country.

He had impeached hlmsélf he ex-

plained. He had taken that. historic

step of resigning to spare’ the nation
the agony of having 2 President in the
dock of the Senate for six months

he hadn’t mo 'd ag- 5

. He. had a deep regret about 1t all

But he wasn’t going to blame anybody
.-else. He was going to take it like a
man.-If “they” wanted him to get.
down and -grovel on the floor—well, -

that wasn’t the way of Richard Nixon.

“No,” he said as forcefully. as he .’
could And then, quickly, he added an
: even. stronger: “Never.” o
_At the. beﬂmnmg of . the TV pro-
_'gram, David Frost steps forward with
" a-prologue about Nixon’s fall, which
he correctly calls the most dramatic -

in our political history. Thén he asks:

abuses, great and petty?” '

" 'We don't learn the answers to those ¢
- questions. But who ; really, thought we .
“would? - : :

‘What we . see mstead is somethmé":--.
else. It is a’ pathetic: “picture that'

flashes across our TV screens. There

~is the former President of the United -

States, parrying questions about erim-

_ inality with rationalizations about his

real moti’ves, his real intent, and all

‘for the price of what prohably w1ll be
-a million-dollar deal.

See SHOW A15, Col. 1

. “Why? What- went wrong with the -
_ Nixon presidency? How did the- grand
~design get mixed-up with domestlc.






SHOW, From Al

The Nixon we see looks remarkably

unchanged. His jowls are more pro-
nounced, his voice tones even deeper
than remembered, but he
scarce evidence of the scars he car-
ries. He comes on somber, serious, a
study in blue, but poised and nmm%

The: only traces of change are in his
speaking delivery: he slurs his.words

at times, he stammers more often. Ul,

uh, “uli, and ah, m_._ ah E,m heard

gwocm.&oﬁ

Nixon’s manner. He plays for sympa-
“ thy, and he uses all the techniques om
Em long and: stormy past.

. troubles with mrmm_.:mn Adams with
.. his over Watergate.
To this viewer, the most fascinating
moment in the show comes: as Nixon
.- shifts the blame from himself to his
" most. trusted aides, H.R. Haldeman.

_with.kindess and high unction.

% ¢ “Ldidn’t want to have them. sacked
: n....,. Eisenhowever: sacked--Adams,” he

- says, after saying how heart-rending

" that munmamsnm was mo-. Eﬁ eaﬁas.

mb%. o

* Henry Petersen, the .Hnm:om Depart-
‘ ment prosecutor,

~Nixon says he replied. And then, ap-
.provingly, he tells us that Petersen
says that act speaks well for him asa
man but not as a President.

“And, in retrospect, I guess he was
right,” Nixon responds. “So, it took
me two weeks to work it out, tortuous
long sessions. You've got hours and
hours of talks with the, which they

rosisted. We don’t need to mo through
Al that agony.”

He recites the subseguent emotion

shows

What remains uo»qu :.5 same is

- Nixon takeg us back to- Ué_m:ﬁ w_._..
" senhower’s time, and: equates - Ike's”

“and’John -Ehrlichman. He kills them

He recalis, with ma_w:E EEP how.

: had ‘told. “him he.
“must fire them. Oh, no, he can’t, they’-
< ve got to.have a n:mnnm to prove. their

“flinocence, they say they're not guilty, -

~his own epitaph.

of telling his aides.they must go, It's
at Camp David, the. Eunm are ‘out,.the
tears are flowing..

They agreed to. _mmqm 255: tells us,
and:-then, in his ammmumm.._.mo it was

late, but I did it. I cut off one arm and
. then cut off the other arm.”

Yet he carefully lets us wmo& that

he believes them guilty, In the single

most arresting H...m%mmm of the, inter-
view, Nixon: m..__wm. K

“Now, I can be faulted, I recognize

: Maybe I defended them. too-long;

maybe-I tried to help-them: *ao much,

‘but T was concerned .about. E»E..H

was concerned about their families. I
felt that they in their hearts felt: they

" ‘were .not; guilty.. T felt they ought to
~have a. chance at, Hmumﬂ to proye that
‘they were not guilty;
"want to be in'the positions of unmw mmsr )

-and:L; didin't

ing them off in that way.” '

Then, his vmua_.mﬁsu. A

HAnd, T suppose’ you eould sumi’ : all
up the way one of your British prime
ministers summed  it:'up, Gladstone,
when he-said_ z-mn ‘the’ first regquire-
ment for a vBBm minister is: to:be'a

" .good butcher.” Well, I think-the great
~story 4s far as uﬂEEE..q of ﬁmwowmwnm
‘i concerned, I ah, I did sorie‘of: the
- big things rather inz:H screwed up
“terribly in what was 3 little. nrmsm. and.
~it'became a big thing,” -

At this point Richard ZEou n_n:gnu

“But I will have to »m_ﬁ: a2 wo mmuﬁ_

..__ “Iwasn't a good butcher.”

After all the "mmzﬂonw. m: “the
tapes, all the years of division and
scandal and acrimony, that’s .what
Watergate comes: down to him. He
wasn't a ruthless enough _Ena&mw to
carve up his friends. -

“Throughout his first ﬁm_mﬁmmm inter-
view Nixon comes over as basically at.
ease, He wears the mantle of the-ex-
perienced elder statesman, wronged,
misunderstood, given to mistakes, but
not about to demean himself by de-
scending to the level of his enemies.

He does, off course, let us know who
those enemies are.

With an air of weary nmm_nuuroz he
confesses to having made ‘some mis-
‘leading statements. But in the next

_breath he sticks in his knife:

: ‘what we know.. We - print what people

“Ah, I notice for example, the edi-
tor of The Washington Post, the man-
aging editor, Ben mnmEmm._f.aﬁm a
couple a three months ago, something
to the effect that, ah, as far as his
newpaper was oa:omnbmn he. said, “We
don’t print the truth. We print, ah,

tell us, ah, ah, and this means that we
print lies.’ __.

"The statements he himself made

‘were, he tells us, “on the- big issues,

true.” He concedes. really- only this:

“the statements-were misleading in’

exaggerating - (because. of the enor-
mous political attack I was under.”
Last night’s program was billed as a

" dramatic and. historic encounter be-

tween Nixon and his opponent; the re-
lentless David Frost. It was nothing. of
the sort.. Frost's manner was laconic
and low-keyed ﬂ__Ho:m:oﬁ ‘He did ask
“his nzmm:oum‘ but he' seemed almost
diffident in" doing so. And at times

_Frost seemed -caught, up in. Nixon’s

“own responses, .even to.the point of

unwittingly helping.

Near the end, after Nixon admits to
about as much as he will concede—"I
have a very deep regret”—Frost
interjects:

:Ao: acﬁ amcq_..w .up :._ mainﬁwsm

: ._%mmr ” Nixon' H.mu:nm

« .. and then it snowballed,” Frost
added. :

Richard Nixon picks up that gift
without a missing beat. -

‘It snowballed’,’ he says.

By the very end of the program,

* Frost looks as though he’s swept up

by the Nixon responses, After Nixon-
describes the maudlin scene where he
and the others from Congress vent
their emotions on the day he resigns,

_rather than an-interview,”

Frost appears drained emotionally.
1t’s Frost who seems to need the reas.
suyrance,

“This has, ah,
more—" he begins,
words.

In the ultimate irony of ﬁ:... eve-
ning, it's Richard Nixon who comes to
David Frost’s defense.

“Been tough for uésu.: 2:25 mm.,.._m.
smiling a hit.

Frost, stammering, anseers: jﬂoz,
no, but I was going to say that, ah, I
feel we've ...

. Again, Nixon speaks up confidently.
“Covered a lot of ground,” he says.

“ ... Been through life almost,

Frost says

this has been
fumbling for

in tones of awe.. .
The tables have been turned, Frost
had met his match. But then no one

ever. claimed David Frost had more:

experience at that sort of thing than
Richard 4:85




'A16 o~ T

Thursday, May5,1977 . THE WASHINGTON POST

F 'g'.

Here is the text of David Frost’s tel-

. dent Nizon: gERTR M T
Frost: It was'on the night of June the

17, 1972, that five men were arrested
~breaking into the Democratic National
- Committeé  headquarters in Washing-

~evised interview with former Presi-

: tom; D.C/'It turned out later that the

. break-in had involved such key. Nixon
- supporters-as Howard. Hunt ‘and Gor-
don Liddy, ‘and had beén planned by
‘the - President’s . own' re-election’ com-
mittee, headed by former Atty. Gen.
 John Mitchell and his assistant Jeb
Magruder. Bob Haldeman, the Presi-

-_dent’s “chief-of-staff, was. ‘with- Mr.

"Nixon in Florida when theé break-n oc-
curréd. - They returned to the White
'House on June the 19th, and they met

* on a number of occasions during the-

-next few'days. Two meetings are re-

- ‘garded as key: the first occurred on

“the morning of ‘June the 20th, and in-
cluded a discussion-of Watergate, a
- White House tape’ of that discussion
was later found to have been’erased,
-the- famous- ‘18% " minute gap’. The
- President met -again: with- Haldeman
.on June 23. In that conversation, Mr.
- Nixon is”told that the FBI is moving
.into problem areas.in its Watergate

‘probe. Haldeman-suggests and: Nixon "
-agrees, that the CIA be instructed to-
.. ask the FBI not to proceed any further

_ with its:investigation of the burglary.

Mr. President, ‘to try and review '

- your accourt of Watergate, in one pro-
: gram,”is’ a ‘daunting task, but we'll

. press:first of all ‘through the ‘sort of

, ‘factual ‘record "and:-the sequence. of
events as concisely as'we can, to begin

. wth.' But just one-brief preliminary

guéstionj."-llevie_'wing" now, your con-

~.duct over the'whole of the Watergate

period, with the additional perspective
nowof three years out of office and so
on, .do"'you feel ‘that- you ever -ob-

. structed- justice, or were part of a con- -

- spirdcy-to obstruct justice? -

Nixon: Well, in answer to that qﬁes;'

“tion, I-think thdt the best procedure

would“be-for us to'do exactly what -

. you're going to do on this program; to
fo--th'rough the whole record in which

will say what I did; what my motives -

were; and, then I:will give you my
“evaluation as to whether those actions

cor ‘anything I-said, for that matter -
-amounted to what you have called an -
 ‘obstruction of justice.’ I will express 5

‘an opinion on it, but I think what we
- should do'is to go over it; the .whole
matter, so that our viewers will have

“an opportunity to know what we are
talking about. So that in' effect, they, -

¥

e

“as they listen; will be able to hear the

tacts, make up their own minds: I'll ex- -
~pressmiy own opinion: They may have
;a different opinjon.: You may:have.a |

.differentopinion. But that is really the
. best way to do it, rather than to pre-

~clude it in advance and maybe preju-

dice their viewpoint. -

; F:I'm very happy to do that ;cause I

Contain It

‘think the only way really-to examine ..

“all'of these events is on a blow-by-blow

- account of,-of what occurred: So, be-

ing :with June 20 .then, what did
.Haldeman -tell - you- during -the  18%-
minute s?’ Boan aupn viwg o
. N: Haldeman’s notes are-the only
llection I. have of what he told me.

180!
' rlE.[cilde:mm was a very good notetaker

| “because, of .course, we've had other op-
*: portunities to.look at his notes and he

for my presidential files. The notes in-

dicated”. 3 TN TR bltiee TR o -I -
F:PR.offensiveand ... . , - .

¢ NeThat'sright. ... .

.- F:..all of that.

“were.. " -
.. F:Diversion. ]

! N: Well, you've asked me what it
- was. My recollection was that the notes
“showed .. “check the EOB to see
whether or not it's bugged.” Obvi-
.‘ously, I was concerned about whether
» or not the other side was bugging us. I
“went to say, “Let's get a public rela-
“tions offensive on what the other side
:is doing in this area and so forth” and
-in effect, “don’t allow the Democratic

;- cally, ... blow it up into a big political
-issue.” Those were the concerns ex-
i pressed. And I have no recollection of
'+ the conversation except that.

‘> F: But as far as your general state of
- knowledge, that evening, when you
. were talking with Chuck Colson.on the
. evening of June the 20, it suggests that
| from somewhere your knowledge has
I“gone much further. You say, “If we
! didn’t know better, we'd have thought

" N: Well, of course, they ... the Tiotes

“was very ... he was making the notes | '

;opposition, ... build this up into basi- -

W

»

Politically . .

@
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the whole thing had been deliberately
" botched.” Colson ‘tells you, “Bob is pul-
“ling it all together. Thus far, I think
. we've done the right things to date.”
“And you say, “..basic...” he says, “Basi-
cally, theyre’ :all pretty hard-line
:'guys.” And yeu say, “You mean, Hunt?
» And he’ says..and you .say, “Of
.course, we're just gonna leave this
-where it is with the Cubans. At times, I
- just stonewall it.” And you-also-say.
‘“We gotta have lawyers smart enough
“to have our people delay.” Now, some-
‘where you were pretty well informed
by that conversation on June 20.
* N: As far as my information on June
“20 is concerned, I had been informed
by ..with regard to the possibility of
- Hunt's involvement, whether .I knew
- on the 20th or the 21st or 22nd, I knew
- something..] learned in that period
.about the possibility "of Liddy’s in-
"volvement. Of course, I knew about
.the Cupans and McCord who were all
picked up at the scene of the crime.
Now, you have read here excerpts out
of a conversation with Colson. And let
me say as far as what my motive was
‘concerned, and that’s 'the important
thing. My motive was, in everything I

was saying, or certainly thinking at the '

time, was not to try to cover up a crim-
inal action. But to be sure that as far as
any slipover, or should I say slop-over,
I think would be a better word, Any
slop-over in a way that would damage
innocent people, or blow it into politi-"
* cal proportions...it was that that I cer-

" tainly wanted to avoid. - .

.. F: 8o, you invented the CIA thmg on
the 23rd, asa cover? .
“"N: No. ‘Now, let’'s use the .word
“cover-up’ though in the sense that it
:'had...should be used and should not be
j-used. If 2 cover-up is for the purpose of
covering-up criminal activities it is ille-

gal. If, however, a cover-up as you .

have called it, is for a motive that is

not crimmal that is somethmg ‘else

" -again. And my motive was- not crnm-

nal. d
1 didn't beheve that we were Cover-
- ing any critninal activities. I didn't be-

lieve that John Mitchell was involved. I

didn’t believe that, for that matter,
" anybody else was. I was trying to con-

" tain it politically. And that’s a very dif- -
ferent motive from the motive of at-

' tempting to cover-up criminal activi-

" ties of an individual. And so there was

no cover-up of any. criminal actmt:es
That was not my motive.

-F. But, surely in all you've just sald o

-you have proved exactly that that was
" the case, and that there was a cover-up
 of criminal activity because you've al-
ready said, and the record shows, that
yout knew that Hunt and Liddy was in-

volved. Youw'd been told that Hunt and :

Liddy were involved At the moment

; tell the FBI/’

when you told the ClA to tell the kBl
to “Stop period,” as you put it .. At
that point, only five people had been
arrested. Liddy was not even under
suspicion. And so you knew, in terms

. of intent. And you knew in terms of
foreseeable consequence that the re-

sult would be that, in fact, c¢riminals
would be protected. Hunt and Liddy,
who were criminally liable, would be
protected. You knew about them. The

whole statement says that “We ... we're

-gonna .."” Haldeman says, “We don’t

want you to go any further on it. Get -

“them to stop. They don’t need to pur-
-sue it. They've already got their case.”
Walter’s notes that he said, ‘Five sus-

* pects had been arrested, this should be -
“sufficient.’ You said, “Tell them, don’t -
go any further into this case period.”
By definition, by what you've said and "
by what the record shows, that per se
was a conspiracy to obstruet justice be- '
-cause you were limiting it to" five . -
people.. When even if-'we grant the = -

giﬂt' that you weren't’ sure -about

itchell, you already knew about Hunt -
-and Liddy and had talked about both,

so that is obstruction of justice ..”
N: Nowjusta moment. o R

F ... period.
N: t s your conclusmm :
F:ltis. :

N: But now let’s look at the facts i
-The fact is: that as far as- ledy was '
concerned, what I knew was .. was *
- onlythe fact that he was the man on
- the committee, who was in charge of '

intelligence operations. As far as Hunt
_is ... 'was concerned, and if you read

that tape you will find I told them ‘o -
— they didn’t know ap- -
parently — ‘and the CIA that Hunt was -

involved.” And so there wasn't any-...

- any attempt to keep them from know-- -
ing that Hunt was involved. The other

s important point to bear in mind when

- you ask -“what* happened?” and so -

forth is that what happened two weeks

later. Two weeks later when'I was here -

in San Clemente, I called Pat Gray, the -

. then FBI director on the phone, to con- . |

gratulate the FBI on a very successful °

operation they had in apprehending -

tion of justice is obstruction ot Justice,
if it's for a minute, or five minutes,

much less for the penod June 23rd to
July the 5th, when I think it was when
he talked to Walters and decided to g0
ahead, the day before he spoke to you
on July the sixth. It, it; it's obstruction
of justice how...for however long a pe-

riod, isn'tit? And, also, it's no defense
to say that the plan failed, that the CIA
didn't go along with it, refused 'to go
along with it, that it was transparent. I

- mean, if I try and rob a bank and fail,

that's no defense. I still tried to rob a

-~ bank. I would say, you still tried to ob-

struct justice and succeeded for that
period. He's testified they didn't inter-
view Ogarrio...

“N: Now, let’'s—

F...They didn’t do all of this. And so "
I would say it was a successful attempt
t(:l obstruct jusuce for that brief peri-
0 Bdig
“N: Now justa moment You're agam- -
making the case, which of course, is

- your mponsrblhty, as the attorney for
- the prosecution. Let me make the case
- . . as it should be made, even if I were not ~

the one who was involved for the de-

fense. The case for the defense here is

* ' this: you use the term ‘obstruction of
-justice’. You perhaps have not read the

statute’ with regard to reSpect .ob-
struction of justice...

F: Well, I have, .

"N Obstructlon tell, I’m sorry, of

' . course, you probably have_ read it. But
- possibly you might have missed it be-
~cause when I read it, many years ago,

in...perhaps when I was studying law,

-although the statute didn’t even exist
- then, because it’s a Telatively new stat-

ute, as you know. But in any event,
when I read it even in recent times, I
was not familiar with all of the im- -

‘plications of it. The statute doesn’t re-

quire just an act. The statute has the

" specific provision one must corruptly

impede a judicial...
_F: Well, you ... a corrupt...
N:.matter. .

S endeavorisenough

some hijackers in San Francisco, or =

" some place abroad. He then brought

- up the subject of the Watergate.inves- -
- tigation. He ‘said that there-are some -
people around you who are mortally -

" wounding you, or would ... might mor- . |
tally wound you because they're try- -
ing to restrict this investigation. And I .
said, “Well, have you talked to Walters - -

ahout this matter"" And I said, “Yes.”

He said, “Does he agree?” He said,

“Yes.” I sald “Well Pat,” I know him ...

had known him very well, of course, -
from over the years, I did. call him by

his first name. I said, “Pat, you go right
ahead with your i.m'estigatlou ” He has
so testified, and he did go ahead with
the investigation.”

_F: Yes, but the point is that obstruc-

"N: A con ..con..all right, we’ll .a
conduct...endeavor Corrupt intent.
But it must be corrupt, and that gets to
the point of motive. One must have a

‘corrupt motive. Now, I did not have a-
" corrupt motive.

F: You...you were—

N: My motive was pure political con-
tainment. And, political containment
is not a corrupt motive. If so, for ex-
ample, we ..President Truman would
have been impeached.

F: But, the point is that ... the point is
that you cling ... motive can be helpful
when intent is not clear. Your intent is
absolutely clear; it’s stated again, “Stop
this m\restigat:lon here period.” The,



' 'fereseeab!e. ine\ntable consequence, it
yowd been successful, would have
.béen that Hunt and Liddy would not

have been brought to justice. How can
that notbea consplracy to object

struct justice? " _
© N:No. Wait a minute. “Stop the ...

F: You would have protected .
N Stop the..

I-Iunt and Liddy from guilt. -

N Stop the. investigation. You still
have to get back to the point that I
have made prewously, that when I ..
that that my concern there; which' was
conveyed to them, and the decision
then was in their ‘hands. My concern

. 0b-

" By George Rebh for The Washinglon Post

' Gray?

‘those are the two pomth_us ;

was having the investlgatlon spréad
further than it needed to g
F:-Well ... ;
N: And, as far as that was concerued
Idon’t beheve as I'said we turned’ dver
the fact that we knew that Hunt was -
involved, that a possibility that ledy ”
was involved. But under the clrcum
stances— = - )
F: You dic_ln t turn that over though,
didyous.. i 270 T i
F: You didot tirn that over. -
"N: No, no, no, no. We turned’ over .
the fact that Hunt, that that Hu.ut was '
.. Was mvolved ; .
F: You never told ahyene
Liddy though., .
N: No, not at that point.” ; s
F:"Now after the Gray, arter the
Gray conversation, the cover-up went
on. You would say, I think, that you
were not aware of it. I, I think, was ar-
guing that you were a part of itas-are-
sult of the ‘June the '23rd" conversa-

: tions. But, you would say,.that you
‘Were.. -

N Are ‘you sure I was a part’of- lt, as’

" a result of the June 23rd conversa-'
 tions? i ¢ % e

"F: Yes. : G
‘N: After July b'th when I talked_to j
‘F: I ‘would*have said that jou joined
the conspiracy which yeu therefore
never left. -

N; Yes 1o, Well then we totally disa

gree on that.

F: But, I 1néan; .. the _that.; that’:

NThatsnght. i el
F: Now you in fact, hmyever, would

 say'that you first learned of the cover-

up on March the 21st. Is that right?
N: On March 2ist .. was the date

‘when I was first informed of the fact.

The important fact to me in that con-
versation was of the blackmail threat

_that ‘was being made by Howard Hunt,

who " was one: of: the Watergate par-

- ticipants; but not about Watergate. -

-F:' S0, during *the .pericd between

:those two dates, between the ernd-of
+June,’ beginning ‘of July, and‘March
i the 21st, while lots of elements of the
' cover-up as we now know were contin-
-uing, were you ever made aware of

any of them? '

N:-No. 1 ..I don’t know what you Te
referrmg too - E L

F: Well, for mstanee, the .your per-

“sonal lawyer, Herbert Kalmbach, com-

ing to Washington to start the raismg

‘of $219,000 of hush-money, approved

by Haldeman and Ehrlichman. They
went ahead but without - without

: elearmg it with you?

N:.That was ‘one ef t.he statements

‘that I'veé made, which, after all of the

checking - we- can possibly = do..we
checked with Haldeman, we cheeked
with Ehrlichman. I wondered, for ex-



_ample, if' T-had been informed. If I had
"been informed that money ‘was being
_raised for humanitarian purposes, to
help these people with their defense, I
would certainly have approved it. If I
had been'told that the purpose of the-
miohey was to raise it for the purpose
of keeping “‘em qulet I would have -
been.. dlsapproved 1t ¥
. F:But..

‘N:But the truth of the matter is that

I was not told. I did not learn of It untll R
.the March period. . -

F: But in that case 1f that was: the
first occasion, why did you say in such
strong terms to Colson, on...Febriiary

" the 14th, which is moré than a month
before, you said to him, “The cover-up
is the main- mgredlents ‘that's where
we gofta cut our losses. My losses are-
‘to be cut. The President’s loss has gotta
be cut on the cover-up deal.” . .

N: Why did I say that?

F: February the 14th.

N: Well, because I'read theAnieri-

can papers Andi m January the stories
‘that came out, they’re mot..not just -
- fram: The Washington Post, the fa--

mous senes by 'some unnamed ¢orre--

spondents, who have written a best-sel-
ling book since then. But The New

. York Times, the networks and so forth
- were talkmg about hush‘money. They -

- were talking about clemency pay...for

cover-up ‘and all ‘the Test. It was that

that I'was Teferring to at that point. T
was referring to the fact that there’
was a_lot ‘of talk about cover-up and
that this must be avoided at all cost.

F: But, there’s one very clear, self-

“contained quote, and I read the whole .

" of this conversation of February the

18th; which I don’t ‘think’s ever been -
publlshed, but ... and there was one
very clear quote in 1t that I thought _

N Tt hasn’t been published yousay?

F: No, I think it’s .. it's’dvailable to

anyhody who eo ults the records but~ :

N 011 yes
R but people don’t consult all the
records.”
N:Tjust wondere it
F.oWell, I‘m sure..*I'm sure "you

have, yes. 'But .. where the President -,

saysthxs ‘on Feb. 13, “When I'm speak-
ing ‘about Wa ..” This is‘to Colson.

“When I'm’ speaking about Watergate, -

‘though, that’s the whole point of ... of-
the election. This tremendous mvesn-

gatlon rests unless one of the seven be-

gins to talk. That's the problem.” Now,

in that remark, rtseemstomethat.

someone -running the " “cover-up
couldn’t' ‘have' expressed it more
clearly than that could they" : :

N: What .. what do you mean by one

of the seven beginning to talk? I've ..

how many times do T have to tell you'

that as far as these seven were con-
_cerned, the concern that we had, cer:

tainly that I had, was that.men who °

worked in the kind of 2 covert activity,
men who of course realize it's danger-

-ous.activity to work in, particularly -
‘since it involves illegal entry. that once

they're apprehended they are likely to

say anything. And the question was, I
didn’t know of anybody at that point.

Nobody.on the White House staff, not

* John Mitchell, anybody else, that I be-

lieved was involved .. . criminally. But
on the other hand, I certainly could ...

could believe that a man like Howard’

Hunt, who was a pro.mc bBook-writer,

or any one of the others under the -
pressures of the moment, could have..

started blowing and putting out all

sorts of stories to.'embarrass.the ad-.
ministration, and, as it later turned out
in Hunt’s case, to blackmail the Presi-

dent to provule clemency, or to pro—
vide money, or both: ;

F: 1 still just thmk though that one"”
has to go contrary to the normal ..., nor- -
mal usage of languagé of almost 10,000
gangster movies to interpret "‘thls tre-,

mendous investigatioh rests;  urless

one of .the séven begins to talk: that’s °
the problem,” as. anythjng other ‘than™
some sort of conspiracy to stop him tal-

king about something damaging ...
-N: Well, you can ... you can state ..

F.. . 1o tl_:e press, ancl makmg the

speech

N:".. you can state your conclusion, .

and I’ve stated my vxews
F: That’s fair. - :: -

N: So now we go on Wlth the rest of

it.
F: What Premdent leon knew of
the cover-up:before March 21 is dis-

- puted, but there is no dispute that on.
March 21, John Dean did lay out many .

of the key elements of the cover-up for

the President. Dean recited the history

of the break-in and Jisted the criminal

- liability of top presidential aides like
Haldeman and-Ehrlichman, and Dean

himself for actions which followed the
burglarly. Dean told the President that

- hundreds of thotisands of dollars had
- .been paid to keep the' Watergate bur-
- glars’ silent through their January”
© trial. He said, further, their sentencing

was only two days away. Howard Hunt -
was now demanding 'a payment of’
$120,000 for. continued silence. And:
Dean siiggested that the price tag for-

- blackmail could total $1° million. The
- period followmg -the " ‘meeting on
. March 21, up to April 30, when Hal-

deman and _Ehrlichman . resigned, is
crueial. The President’ would later

.claim that he worked to get the truth

out during this period. His critics

- said,
‘vide -clemency ' and that would be
--wrong for sure.” Now, if clemency’s

would clalm that he contmued to
cover it up.

Looking back on the record now, of
that conversation, as I'm sure you've"
done, in addition fo the overall details,
which we’ll come to in a minute, bear-
ing in mind that a payment probably
was set in motion prior to the meeting
and was certainly not completed until
late the evening of the meeting,
wouldn’t you say that the record of the
meeting does show that you endorsed
or ratified what was going on with re-

- gard to payment to Hunt? . -

N: No, the record doesn’t show that
at all. In fact, the record actually is am-
biguous until you get to the end and
then it’s quite clear. And what I said ...
the ... later in the day, and what I sard'
the following day, shows what the
facts really are and completely contra-
dicts the fact ... the point that has been
made, and again here’s a case where
Mr. Jaworskr in his book conveniently
overlooks, what actually was done, and
what I did say the following day, as
well as other aspectsof it. .

Let me say'I did consider the pay-
ment of $120,000 to Hunt’s lawyer and
to Hunt for his attorney’s fees and for
support. I considered .it, not because
Hunt was gonna blow, using our gang-
ster language here, on Watergate, be-
cause as the record clearly shows,
Dean says, “It isn’t about Watergate,
but it's going to talk about some of the
things he’s done for Ehrlichman.”

As far as'the payment of the money
was concerned, when the total record
is read, you will find that it seems to -
end on a basis which is indecisive. But
I clearly remember, and you undoub-
tably have it in your notes there, my
saying that'the .. “The White House
can’t do it.” I think for 'my ... was my
last - words. - Because I had gone -

. through the whole scénario with Dean .
~and. I laid it out. I said, “Look, what-
* would it do...I mean, when you're talk-

.- ing about-all of ‘these people, what

would it cost to take care of them

Efors” 0k

F: Well' no, lm I’ve ' :
N:..and we talked about sl million.

" And, I'said, “Well, you could raise the.
money, but doesn't it finally get down -

to a gYestmn of ‘clemency?” And; he
€s.” I said, “Well, you can’t pro-

the bottom line, then providing money
isn't going to make any sense.

F: But, when you .. we talk about
the money, the $120,000 demand that,
in fact, he got $75,000 of that evening,
bhearing in mind what you were say-
ing earlier about, reading that the
overall context of the conversation,
the ..is there any doubt, when one
reads reading the whole conversa-
tion:

1. “You could get $1 nnllion and you



could get it in-cash. 1 know wnere It
~ could be gotten.” ... '

2. “Your major- guy to keep under:'

¢ control is Hunt?” “Don’t you have ...

3. “Don’t you have to handle Hnnt S
financial situation?”
- 4. “Let me put it frankly: I wonder if
that doesn’t have to be continued?”

5. “Get the million bucks, it would
seem to me that would be worth—
while.” . :

6. “Don’t you aree tlut you’d hetter
_ get the Hunt thing?” -

7. “That's worth it, and that's huymg .

ume "
8. “We should buy the time on that
- asI pointed out to John.”

9. “Hunt has at least got to know this

before he’s sentenced.”

10. “First, you've got the Hunt prob-

‘lem, that ought to be handled.”

11."“The money can be provided.
Mitchell could -provide the way.to de-
liver it. That eould be done See what I
mean‘})l 5 X

12. “But;~ let s come back to the
money.” They were off on something
else-here, desperate to get away from
the .money; bored to death with the
continual references to the money. “A
million dollars.and so-forth and so on.

Let me say that I3 think you could get

 that in cash.

13. “That’s why your 1mmedlate'“

thing .. ‘you've got. no.choice with
Hunt _but, 120 or whatéver it is, Right?

14. “Would you agree that this is a
buy-time thing? You'd better damn
well get that done, but fast.” © -

15. “Now,’ whos gonna talk to him?
i Colson"" 5 :
16. “We have no choice.”:

- And, so on. Now readmg es you've

requested
N: Al nght fine.

F Wlthln the whole .context that-

s

N Let me, Tét me just stop you right
- ‘there. Rxght there. You're doing some-

thing here which I am not doing, and I

_'will not ‘do throughout these broad-

casts. -You have every right to. You
. were reading there out of context; out

of order, because I have read this and I
know ... \

F: Oh Iknow. -

N.... it really better than you do

F:I'msureyoudo.

N: Arid, and I should know it better
because I was there. It's no reflection
on you ... You know it better than any-
_ hody else I 'know, incidentally, and
. you're doing it very well. But I am not

. going to sit here and read the thing.

back to you. I.could have notes here, as

you know, T've participated on all of

these broadcasts without-a note in

" front of me. I've done it all from recol-
lection. I may have made some ml.sta

* kes. A

. F:No, you ...

N: But not many i

F:...I1..you, you'certainly have done

" that.

N: Nowy fet me say tlns and let me

-S4y ..

F and 1 agree wlth you, it’ s your life

- were talking about.

N: .. that in this instance, that in this
mstance the very last thmg you read,
“Do’you ‘ever have any choice with

" Hunt?” It... why didn’t you read the
: nfefxt sentence"‘ Why did you leave it .
0 ;' oS

F: 1t eerrxed on.

- N:No, no. The reason ... the next sen-;
tence. says’, as I remember that so well, .
- “But, ‘you never have a choice with

Hunt. Do you ever have one?" Rhetori-
cally, you. never ‘have -a-choice with

Hunt because, when you fmaliy come
down to it, it gets down to clemency.
Now why after all of that horror
story? And it was. I mean, even consid-
ering that, I mean, must homfy
people. Why would you consider pay-
ing money to somebody who's black-
mailing the White House? I've tried to

give you my reasons. I was concerned -

about what he would do. But my point

is: after that, why not? Why don’t you .

do what was not done by Mr. Jaworski
in his book? What was not done by Mr.

Doar before the Senate Judiciary Com--
mittee? Read the last sentence. The

last sentence which says, after that, .

“You never have any choice with

. Hunt, because it finally comes down to

clemency And I said six times in that
conversation, you didn't read that in
your 10 things, six times I said, “You
can’t provide clemency.” b

F: No, Isaid ...

N: “It's wrong for sure."

_F: No, I never said there ... I never
said there that you did provu:le clem--

ency, nor-was I talking about ...
N: My pointis... - ,
F:..but,Iwas..
N: My point is ..
F:.. all right, let me quote ...
N My point is that without ...

F: .. let me quote to you then. I've
been through the record. I want to be

totally fair. And let me read to you the
last quote on the transcripts, that I can
find about this matter then. You said,
“Why didn’t I go to the last one?” I
read 16 and I, and I thought that was
énough, but .. we could have read
many more than that. But the last
thing in the transcripts I can find
about this subject was you talking on
April 20, and you were recollecting
this meeting and you said, that you
said to Dean and to Haideman “Christ,
turn over any cash we got.” That’s

‘your recollection of the meeting on
April 20 when you didn't know you

‘were on television.

N: Of course I didn’t know I was on

television. On April 20, it could well
have been my recollectlon But my

‘point is: I wonder why, again, we

haven't followed up with what hap-

pened after the meeting? Let me tell
you what happened after the meeting.
And, and you were, incidentally, very
fair to point out, and the record
clearly shows, that Dean did not follow
up in any way on this. The payment
that was made ... Dean didn’t know it. I
didn’t know it. Nobody else knew it.
Apparently, was being made contem-
poraneously that day through another
‘source. ,

F: The next ... the next ...

N Yeah,

. the next morning M:tchell toId
Haldeman that it had been pard ,
- N:Yeah. ;

F: And in a later transerlpt you
_agree with Haldeman, that he told you.

.You say you say, “Yes i You reported ’

that to me. :
N: Yes. Iuoderstand :
F:Now, you were ... ~
N: Now,letme.. = R
F: .. you were very soon aware 1t

! had gone through.

N: That’s right. But my point is: The
question we have is whether or not the
payment was made as a result of a di-
rection given by the President for that
purpose. And the point is: It was not..
And the point is that the next morning

.. you talk about the conversation, and
here again, you probably don’t have it

-on your notes here, but on the 22nd, I

raised the whole question of pay-
ments. And, I said, and I'm compress-

* ing it all, so we don’t take too much of
-our time on this, Isaid, “As far as these

fellows in jail are concemed you can

help them for humanitarian ‘reasons,

but you can't pay .. but that Hunt

: thing goes too far. That’s just damn
-blackmail.” It would have been damn

‘blackmiail if Dean had done it. Now
that’s in the record. And, that’s cer-
tainly an mdicatlon that it wasn't pald

F: But. later on that day at some
point, according to your later words to

-Haldeman, you were told that it had .

been paid.
TN That T agree, that I was told
that it had been paid. But what I am
saying here is that the ¢harge had
been made that I directed it, and that
it was paid as a result of what I said at
that meeting. That is ... that charge is
not true and it's proved by the tapes,
whieh in so many cases can be damag-
ing. In this case, they’re helpful.

F: Well, there’s two concerns to be
said to that. One is: I think that the, the

... my reading of the tapes tells me, try-

ing to read in an open-minded way,
that that the writing, not just between
the lines, but on so many of the lines
that I quoted, is very, very clear that
you were in fact endorsing at least the
short-term solution of paying this sum
of money to buy time. That would be
‘my reading of it. But the ..the other
point to be said is: Here's Dean, talking
about this hush-money for Hunt, talk-



ing about blackmail and all ot that. 1
would say that you endorsed or rati-
fied it. But let’s leave that on one side...

N:Ididn't endorse or ratify it. -

F: Why didn’t you stop it?

N: Because at that point I had noth-
ing to ... no knowledge of the fact that
it was going to be paid. I'd had no
knowledge of the fact that the ... what
you have menticned in the transeript
of the next day, where Mitchell said he
thought it’d been taken care of. I think:
that was what the words were or:

words to that effect. I wasn't there. I .
didn’t .. I don’t remember what he

said. That was only reported to me.

The point that I make is this: It's possi- .

ble ... it’s a mistake that I didn’t stopit.
The point that I make is: That I did

consider it. I've told you that I consid- -

ered it. I considered it for reasons that
:] thought were very good ones. I would
not consider it for the other reasons,
- which would have been m my \new, ,
bad ones.
F: But that night though, the mght
_of the 21st. I mean, in the conversation
with Colson after you'd been exchang-
ing dialogue about getting off the
reservation, and so -on, Colson said to
you somethmg about the fact that “It’s
the stuff after the .cover-up. I don't
care about the people involved in the
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“cover-up; it’s the stuff after that's dan-
gerous, Dean and other things, and the
things that have been done.” And you
said, as I'm sure you know, “You mean
with regard to the defendants. Of
course, that was ... that had to be done.
- (laughs)’ ”, whatever that means. But, I
_ mean, SO that night you were saying
that had to be done. You were realiz-

ing ‘that doing something for the de-

fendants was a riecessity.

N: No, I don’t interpret that, that
way at all. Ll= *

F:How do you recall it? .

N: I can't recall that ... I can’t recall

_ that conversation, and I can’t vouch,

“for the, the accuracy of the transcrip-
tion on that. But I do say ...

F: That's absolutely .. it's an exhibit
of the Watergate trial.

N: ... that .. the statements ... the
tapes ‘that have been made pubhc on
the 22nd, with regard to my ... and the
one on the 21st as well, with regard to
the whole payments problem, I think
are very clear w1th regard to my atti-
tude.

F: But, on the short term point, that
was an exhibit, and, part of the basic
file at the trial was that conversation,
Colson saying, “It's the stuff after
that's dangerous.” And you saying,
“You mean with regard to the defen-
dants. Of course that was ... that had to

be done.(Laughs).” I mean, that's abso-

lutely on the record, and authen-

ticated and played publicly.
N: Well I can'’t interpret it at this
time.

F: One of the other things that’

people find very difficult to take in the
Oval Office on March the 21st, is the ..
is the coaching that you gave Dean and
Haldeman on how to deal with the
grand jury without getting caught.
And saying that “Perjury’s a tough rap
1o prove.” As you'd said earlier, “Just
be damned sure you say, ‘I don’t
remember. I can’t recall.” Is that the
sort of conversation that ought to have
been going on in the Oval Office, do
you think?

N: I think that kind of advice. is
proper advice for one who, as I was at
that time, beginning to put myself in
the position of an attorney for the de-
fense, something that I wish I hadn’t
had the re ... felt I had the responsibil-
ity to ... to. do. But I would like the op-
portunity. when the question arises, to
tell you why I felt as deeply as I dld on
that point. Every lawyer, when he

talks to a witness who's going before a.

grand jury, says, “Be sure that you
don’t volunteer anything. Be sure if
you have any questions about any-:
thing, say that you don't recollect. Be

sure that everything .. that you state -
only the facts that ycu're absolutely -

sure of.” Now, on the other hand, I
didn’t tell them to say, ‘Don’t forget, if
you do remember.’ that then would be
suboming perjury. And I did not say

F One (of the things you repeated
many y times, but I suppose most memo-
rably or most clearly on August 15,

1973. You said, “If anyone at the White

House or high up in my campaign had
been involved in wrong-doing of any

kind, I wanted the White House to take -

the lead in making that known. On
March 21, I instructed Dean to write a

" complete report of all that he knew on

the entire Watergate matter.” Now,
when one looks through' the .. the

- record of what.had gone on just before
and after March 21, on March 17th, the .

written statement from Dean, you
asked for a “self-serving God-damned

statement denying culpability of prin-.

cipal figures.” When he told you that

+ the original Liddy plan had involved °
. bugging, you told him to omit that fact
- in his document and state it was for ...
! the plan was for totally legal intelli-
gence operation. March 20, as I'm sure

you know, you said, “You want a com-
plete statement, but make it very in-
complete.” On March 21, after his reve-
lations to you, you say, “Understand, I

don’t want to get all that God-damned .

specific.” And Ehrlichman and you,
when you're talking on the 22nd, and
he’s talking of the Dean report, he
says, “And the report says, ‘Nobody
was involved.” And, thére's several
other quotes to that effect. Was that

the Dean report that you described? It
wasn'’t the same as what you described
on August 15th was it? ;

N: Well, what you're leaving out, of
course, which is in that same tape that
you've just quoted from is a very, very
significant statement. I said, that John
‘Dean should make a report. And, I said
we've .., we have to have a statement.

- And then I went on to say, “And if it
opens doors, let it open doors.” Now
with regard {o the report being com-
plete, but incomplete, what I meant
was this, very simply: I meant that we
should state what he was sure of, what
he knew. Because one ‘day he would
say one day ... thing, another day, he'd
say something else. I didn’t want him
to answer, and you'll find that also in
one of the tapes, I said, “Don’t go into
every charge that has been made. Go
into only what you know. And particu-
larly go in hard on the fact, which he
had consistently repeated over and
over again, No one in the White House
is Igvulved " That's what I wanted him
to do
_ F: But then you have a discussion in
the meeting with Haldeman, Ehrlich-
man, Mitchell, Dean, where you're de-
c:dmg what the policy’s going to be. Is
it going to be a hangout, i.e,, is it going
to be the whole of the truth? And, in
end, it’s decided that it's going to be
one of great phrases of Watergate, a
modified, limited hangout. Which is
why I suggest the other quotes that .
I've quoted to you are decisive. And,
then, Ehrlichman goes on to say, “I'm
looking at the future.”; And he says,
“Now we already know it's a modified,
limited hang-out.” And, you can’t have-
a modified, limited version of the .
truth. I mean it's obviously not going
to be the whole of the truth. “I am
looking at the future,” assuming some
corner of this thing comes unstuck at
some time, you (that's you) are in a po-
sition to say, “Look, that document I've
published is a document I relied on,
that is the report I relied on.” And you
respond, “That's right.” Now, you've
decided the:document’s going to be
modified. It's going to be limited. And

‘then you'ré going to rely on that docu-

ment, and so you're going to be able to
blame it on Dean. And it seems to me
that that is consistent with all the
quotes that I have quoted, and not the
“one door quote” that you have
quoted.

N: That's your opinion, and I have
my opinion. Dean was sent to write a
report. He worked on it. And he cer-
tainly would have remembered a
phrase that was, let me say, a lot more
easy to understand than meodified
hang-out or whatever Ehrlichman
said. He would remember, “If it opens
doors; it opens doors.” I meant by that



I was prepared to hear the worst as
well as the good.

F: What I don't understand about
March the 21st, is that I still don’t why

you didn’t pick up the phone and tell -

the cops. I still don't know when you .
found about the things that Haldeman
.and Ehrlichman had done, that there
is no evidence anywhere of a rebuke,
but only of scenarios and excuses, et
cetera. Nowhere do you say, ‘We must
get this information direct to ..” who-
ever it is, the head of the Justice De-
partment, criminal investigation, or
whatever. And nowhere do you say to
Haldeman and Ehrlichman,’ “This is
disgraceful conduct.” -And Haldeman
admits a lot of it the mnext day. So
you re not relying on Dean “You're
fired.”
N: Well could I take my time now to,
to, to address that question?
F: Hmm.

N: I think it will be very useful to, '

you know, what I, what I was going

through. It wasn't a very easy time. I.

think - my daughter once said that,

_“There really wasn't a happy time in-

the White House, except in a personal
sense, after April 30th, when Hal-
deman and. Ehrlichman left.” You
know, it’s rather difficult to tell you
four years later how you felt. But I

- think yow'd like to know. Something

new.

You see, I had been through a, a
very difficult period when Pres1dent
Eisenhower had the Adams problem.
And Tl never forget the agony he
went through. Here was Adams, a man
that had gone through the heart attack

‘with him, a man -that had gone -

through the stroke with him, a man
- that had gone through the ileitis with
‘him,-a man had been totally selfless,
but he was caught up in 2 web..Guilty?
I don’t know. I considered Adams then
to be an honest man in his heart. He
did have some misjudgment. But, in
any event, finally Eisenhower decided,

aftr months of indecision on it. And he
_stood up for him in press conferences
over and over again, and Haggarty did.

He decided he had to go. You know;

who did it? I did it. Eisenhower called
me in and asked me to talk to Sherm.
And so here was the situation I was

faced with: Who's going to tfalk to.
these men? What can we do about it?

Well, first, let me say that I didn’t have
.anybody that could talk to them but
me. .I couldn’t have Agnew talk to
them becuse they didn’t get along well
with him. Bill Rogers wasn’t happy
with them either, and so, not having a
vice president or anybody else. And
Haldeman, my chief-of-staff himself
being one mvolved the only man that
could talk to them was me. Now, when
I did talk to them, it was one of the
most, I would say difficult periods,
heart rending, hard to use the adjec-

tives that are adequate, experiences of

my life. I'll never forget when I heard .

that on April 15 from Henry Petersen
that they ought to resign and Klein-
dienst thought they ought to resign.
And it took me two weeks ... I frankly
agreed, incidentally, in my own mind
that they had to go on the basis of the
evidence that had been presented. But

- I didn’t tell them that at that point. I,

when I say, “I agreed with it,” I didn’t
fully reach that conclusion because I
still wanted to give them a chance to

~survive. I didn’t want to have them

sacked as Eisenhower sacked Adams,
and then have ... and Adams goes off
to New Hampshire and runs a ski
lodge and never prosecuted for any-
thing. Sacked because of misjudg-
ment, yes; mistakes, yes. But an illegal
act, with an lmmoral illegal motive?
No. That's what I feel about Adams,
and that’s the way I felt about these

-men at that time.
Now let me fell you what happened.

I remember Henry Petersen coming in

on that Sunday afternoon. He came in -

off his boat. He apelogized He, for
being in his sneakers and pair of blue

jeans, and so forth, but it was very im- -

portant to give me "the update on what
had ... the developments that had oc-
curred up to April 15. And he said ... he
gave me a piece of paper indicating
that they had knowledge of Hal-
deman’s participation and the $350, 000,

and they had knowledge of Ehrlich-

man’s participation in ordering or
what they indicated that Ehrlichman
had, had told Hunt {o deep .. teld the,

'Gra:,r to deep-sm
R

Six.

' N:..some papers and so forth and so

on. And he said, “Mr. President, these
men have got to resign. You've got to
fire ’em.” And I said to him, I said,

“But Henry, I can’t fire men simply on |

the basis of charges. They've got to
have their day in court. They've got to
have a chance to prove.their inno-

. cence. I've got to see more than this

because they claim' that they’re not

-guilty.” And Henry Petersen, very un-
characteristically, because he’s very .

respectful, a Democrat, career Civil
Service, splendid man, sat back in his
chair and he said, “You know, Mr.
President, what you've just said, that
you can't fire 2 man simply on the
basis of charges that have been made
and the fact that they .. their con-
tinued service will be embarrassing to
you, you've gotta have proof before
you do that.”

He said, “That speaks very well for
you as a man. It doesn’t speak well for
you as a President.” And, in retrospect,
I guess he was right. So it took me two
weeks to work it out, tortuous long ses-
sions. You've got hours-and hours of
talks with them, which they resisted.
We don’t need to go through all that
agony. And I remember the day at
Camp David when they came up. Hal-
deman came in first, he's standing as

he usually does, not a Germanic storm
trooper, but just a decent, respected
crew-cut guy. That's the way Hal-
deman was; splendid man. And he
says, “I disagree with your decision to-
tally.” He said, “I think it's going to -
eventually .. you're going to live to
regret it, but I will.” Ehrlichman then
came in. I knew that Ehrlichman was
bitter because he felt very strongly he
shouldn't resign. Although, he'd even
indicated that Haldeman should go
and maybe he should stay. And I took
Ehrlichman out on the porch at Aspen,
you've never been to Aspen, I suppose.
That's the presidential cabin at Camp
David, and it was springtime. The tu-.
lips had just come out. I'll never for-"
get, we looked out across ... it was one:
of those gorgeous days when, you
know, no clouds were on the meun-'
tain. And I was pretty emotionally
wrought-up and I remember that I
could just hardly bring myself to tell .
Ehrlichman that he had to go_because °
I knew that he was going to resistit. I
'said, ‘You know, John, when I went to
bed last night ..” I said, “I hoped.” I
said, “I hoped, I almost prayed I
wouldn't wake up this morning.”.

Well, it was an emotional moment, I
think there were tears in our eyes,
both of us. He said, “Don’t say.that.”.

" We went back in. They agreed -to .

leave, and so it was late, but I didit. I .

cut off one arm and then cut off. the

other arm. ' '
Now I can be faulted, I recogmze it.

Maybe 1 defended them too long.

Maybe I tried to help them too much.
But I was concerned about them. I was -
concerned about theirfamilies. I felt
that they in their hearts felt they were
not guilty. I felt thy ought to have a
chance at least to prove that they were

" not guilty, and I didn’t want to be in

the position of just sawing them off in
that way. And I suppose you could sum
it all up the way one of your British .
Prime Ministers summed it up, Glad-
stone, when he said that “the first re-
quirement for a Prime Ministér is to
be a good butcher.” Well, I-think the

great story as fari.as summary of

Watergate is concerned; I, I did some
of the big things rather well I screwe-
dug terribly in what was a little thing
became a big thing, but I will have

to admit I wasn’t a good. butcher. .
F: Would you go further than “mis-
takes?” That you've ‘éxplained how
you got- caught up in this. thing ..

‘you've explained your motives. I don'ft

want t0 quibble about any of that, but
just coming to the sheer substance,
would you go further than “mistakes?”
The word that seems not enough for
people to understand. .
: Well, what would would yeu ex- _
press'? :
F: My goodness, that's a ... think
that there are three thmgs smce you

Ram mmid
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asked me, I would like 10 near you sdy.
I think the American peOple would,

like to hear you say: One is .. “there.

j LI

was probably more than nustakm .

there was wrong-doing.” Whether it .

was a crime or not? Yﬁ, it may have -

~been a crime too. Secondly “I did..” .
and I'm saying this without question-

ing the motives, right? “I did abuse the :

power I had as President, or not fullfill
the totality of the oath. of office.”
That’s ... that’s the second thing. And,
th:rdly, “1 put the American people
through two- years of needless ag

and I apologize for that.” And- I say'

that you've explained ‘your motives. I
think those are the categories. And T

know how difficult it is for anyone and:

most of all you, but I think that people
need to hear it, and I think unless you-
say it you're going to be haunted_' tor
the rest of your life. . ;

N: T well remember that wh I let
Haldeman and Ehrlichman know that
they were to resign, that I-had:Ray
Price bring in the final draft of the
speech that I was to make the next
night. And I said to him, “Ray,” I said,
“if you think I ought to resign "1 'said,
“put that in too, because I feel re-
sponsible.” Even though 1 did: not: feel
that I had engaged in these activities:

consciously. Insofar as the: knowledge_
of or participation in the break-in, the’
“approval of hush-money, the-approval.

of clemency, et cetera. The. various

charges that havé been made. Well, hie:

didn’t put it in. And I must say that-at’

whether I shouldn’t

‘that time I seriously considéred
;But, on'the

other hand, I feel that owe it to'his-

tory to point out that from that time

on April 30, until I resiged on August 9,

-1 did some things that were good for

this country. We had the second and
third summits. I think one of the

major reasons I stayed in office was -

my concern about keeping the China

- initiative, -the' Soviet initiative,” the

" Vietnam fra

ce agreement, and
the added- end; the first break-
through in’ moving toward, not love,
but at ]east not war in the Mideast.
F:You've— - '
N: And now: coming ‘back to the
.whole point of whether I should have

resigned then and how I feel now. Let

‘me say, I .. just didn’t make mistakes

inthispeﬁod.lthjnksome of my mis- .
takes that I regret most deeply came’

with the statements that I made after-
wards. Some of those statements were

_ misleading. 1 notice, for example, the

editor -of the Washington Post, the
managing editor, Ben Bradlee, wrote a
couple or three months ago, something

to the effect that as far as his newspa-

per was concerned, he said, “We don’t
print the .truth. Weprint what we
know. We print ‘what people tell us

- and this means that ‘we print lies.”

would say that the statements that I

By Geor:e hehh for The Washl.nztnn Post

~ made afterwards, were ... on the big is-

- sues, true; that T was not involved in
the matters that I have spoken to .

‘about; not involved in the break- m,
that I did not engage in the ... and par-
ticipate in, or approve the payment of
money or the authorization of clem-
ency, which of course were the essen-
tial elenw of the cover-up. That was

.. frue.

‘But the smtements were misleading

- in exaggerating in that enormous po-

litical attack I-was under. It was a five-
front war with a fifth column. I had a
partisan Senate committee staff. We
had a partisan, special prosecutor
staff, Wehadapartisanmedia. ‘We

+ had a partisan Judiciary Committee °

staff in the fifth column. Now under
all these circumstances my reactions
in-some of the statements and press
conferences and so forth after that, I
want to say right here and now: I said
things that were not true. Most of
them were fundamentally true on the

- B




big issues, but without going as rar as 1
should have gone and saying perhaps
that I had considered other things, but
had not done them. i
" F:Well .. you mean that...

_N: And, for all those things I have a
very deepregret. - _

- F: You got caught up in something ...

N:Yeah. -

F:..and then it snowballed.

N: It snowballed. And it was my
fault. I'm not blaming anybedy else.
I'm simply saying to you that as far as

I'mconcerned, I not only regret it. I in--

dicated my own beliefs in this matter
when I resigned. People didn’t think it
was enough to'admit mistakes, fine. If

- they want me fo get down and grovel
on the floor, no. Never. Because I don’t
believe I should. On the other hand

~there are some friends who say, “Just
‘face them down. There was a conspir-
acy.to get you.” There may have been.
I don't know what the CIA had to do.

. ' Some of their shenanigans have yet,.

‘to be told according to a book I read
recently. I don't know what was going
on-in some Republican, some Demo-
cratic circles, as far as the so-called im-
peachment lobby was concerned. How-
- ever, I don’t go:with the idea that

‘there ... that what brought me down
-'Was a coup, a conspiracy, et cetera, et |
_cetera, et cetera. I brought myself .

- down. I gave ‘em a sword. And they
~-stuck it in, and they twisted it with rel-
. ish. And I'guess if I'd been in their po-
- gition, I'd 2 done the same thing. ;

- F: But what I'm feally saying is that

- in"-additionto the:untrue statements

-that you've mentioned, eduld you just

' say, with convietion, I mean, not be-
cause ['want you'to say it, that you did

-+ do some covering up? We're not talk-
. ing legalistically now,

/ facts. I' mean, tha

of - times: when maybe, overwhelmed

_ by yourloyalities,. or -whatever else, ,

but as youlook back at thé record, you
behaved - ‘partially .- protecting your
- - friends, or mayhe yourself, and that in
- fact you were,:to put:it.at its most
simple, a'part-of a cover-up at times? .
N: No L. T-again, I again respectfully
“:will not quibble with you about the use
.. of the.terms. However, before using

"the term, I think it's very important
for me to make clear what I did not do
and what I did do. And then I will an-

swer your question quite directly. I did

not in the first place, commit a ... the

crime of obstruction of justice. Be--

cause I did not have the motive re-

quired for the commission of that.

crime. - .

F: We've ... we've had our discussion
on that, and we disagree on that, but
that's... d s,

N: The lawyers can argue that. I did

-1 just want the |
i that -you did do some
covering up. That there were a series

not comimit, in my view, an impeacn-
able offense, Now the House has ruled

overwhelming that I did. Of course,
that was only an indictment and would
have to be tried in the Senate. I might’

have won. I might have lost. But even

if I'd won in the Senate by a vote or.

two, I would have been crippled and
the ... in any event, for six months the
country couldn’t afford having the
President in the dock .in the United
States Senate, and there can never be
an impeachment in the future in this
country without voluntarily impeach-
ing himself. I have impeached myself.
That speaks for itself. L

F: How do you mean, “I have im--

peached myself?

N: By resigning. That was a vﬁluh-,

tary - impeachment.  And now what
does that mean in terms of whether
IL... you're wanting me to say that L.,
participated in an illegal cover-up? No.
Now, when you come to the period,

and this is the critical period, that

-when you come to the period of March
21st on, when Dean gave his legal opin-
ion that certain things
by Haldeman,  Ehrlichman, . Mitchell,
etcetera, and even by himself, amoun-
ted to a legal cover-up and so forth.

Then I was in a very different position, -

and during 'that period, I will admit,
that I started acting as lawyer for their

defense. I will admit that acting as law; .
yer for their defense, I was.not prose-

cuting: the case. I will admit that dur-
ing that period, rather than acting pri-
marily in my role as the chief law en-
forcement officer in the United States
of America, or at least with responsi-
bility for the law enforcement, be-
cause the attorney general is the chief
law enforcement officer, but as the
one with the chief responsibility for

seeing that the laws of the: United

States are enforced, that I did not
meet that responsibility. And to the ex-
tent that I did not meet that responsi-
bility. To the extent that within the
law, and in some cases going right to
the edge of the law in trying to advise

Ehrlichman and Haldeman and all the -
«rest as to how best to present their.

cases, because I thought they were le-
ialﬁr innocent. that I came to the edge.

under the circumstances, I would..
have to say that a reasonable person

could call that a coverup. I didn't
think of it as a cover-up. I didn’t intend

it to cover-up. Let me say, if I intended.

to coverup, believe me, I'd a done it.
You know how I could ‘a done it? So
easily? I could have done it immedi-
ately after the election simply by giv-
ing clemeney to everybody and the
whole thing would have gone away. I
couldn't do that because I said clem-
ency was wrong. But now we come
down to the key point. And let me an-
swer it in my own way about how do I
feel about the American people? I

N: ... I can tell you this: I think I'said . -

.last days before I resigned, and; an
the most difficult one and the only on
where I broke-into tears, frankly, ex-u#
cept for that very brief session: with 4.

,-actions taken

around in the Oval Office. Men thatPd -
.. come to Congress with. Democratsand: -

- derful men. And at the very end,.after
_saying, well, thank you for all your
_.support - during . these tough years

- draft, and bring home the POWs:ani
~have a chance for building: a.genera

‘tion of peace, which I could see the
. the dream that-I. had possibly ;being
- shattered.. And, thank you. for -your -
- friendship, little acts..of - friendship
. over the years, you know, you sort of 1

mean how, whether I should have. re-
signed earlier, or what I should say to
them now. Well, that forces me to ra-
tionalize now and give you a carefully
prepared and cropped statement. ‘I
didn’t expect this question, frankly
though, so I'm not going to- give you
that, but I can tell you Sath

it all, in, in one of those moments that, i
that you're not thinking. Sometimés’s

.....

- you say the things that are':réal_ly.rm-.-‘;ri: :

your heart. When you're thinking-in -

know, are tailored to the audience:>I:d
had a lot of difficult meetings. those: :

Ebrlichman: up at Camp David. It wasa:
the first time I cried since Eisenhower:n

died. I met with all of my key-suppor-'i-

Republicans. About half and half, won

Thank you for the .. particylarly fo
what you’ve done to help us end. th

remember, you know, with a birthday .«
card and the rest. Then, suddenly, you
haven’t got much more to say, and half
the people around the table were cry-

*

ing. Les Arends, Illinois, bless him, he
was shaking, sobbing, and.I-get.... just > "
can’t stand seeing somebody else cry, - !
“and that ended it for'me. And I'just, 7 |
- well, I must say, I'sort of: crackedup.-!
* Started to cry, pushed my chair-back, ™ °;
and then I blurted it out, and I said, »" .
' “I'm sorry. I just hope I.haven't left. -

you ... let- you down.” Well, when L'

said, “I just hope 1 haven’t let you ¢ .’
- down,” that said it all. I had. Ilet down. i -

my friends: I:let down the country. I.e
. let down .our-system of* government ' :

and the dreams: of all those youngi¢ ~
" people.that ought to get into govern-

~ment, but I think it's all too corrupt «
and the rest. Most of all, I let ddwn.an +

opportunity that I would have had for v
2% years to proceed on great projects-:
and programs for. building a lasting: : -

peace, which has been my dream,:as «
you know from our first interview .in '~

1968, before I had any .. thought I«

“advance, then you -say “things, you.i. -

might even win that year. I didn't tell:®
you I didu't think I might win, but 11



_wasn’t sure. Yep, 1 .. & 1 1€t the Ameri-i=;
le down, and I have car.ry
=that enwithme tarthe )

yet, and never again have an 0pp9ftl1
- nity to serve in any official’ ‘position. 53
Maybe 1 can give a little advice from .3
time to time. And, so, I;can only.
_that in answer to-your guestion;.
" while technically, I did:not commit’
crime, an impeachable offense ... there
- are legalisms. As far as the handling
this matter- is ‘concerned; it was-so:
‘botchedup: I'inade so many. bad:judg-
ments. The worst-ones, mistakes of the
heart, rather than ‘the’ head. as.

" that top” Judge st top job' e’ 2go
have a heart, buthis head mu always
ruleshis heart: ' - ¢ .
: FTh.ishas thlshasheenmor
N ‘Been tough for you? {Laughter)
F: ' Well, no,-but-T was going to:say:
that 1eel we've. .

N Covered a lo't oi ground

_ F: .. been through alife a 1056
rather than.an mterview, and \ye
 thank you : s




